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ACTA 

 
  

Reunió del Consell Coordinador 
del Parc del Montnegre i el Corredor 

 
 

 
 
 
 
Data:  Dimarts, 27 de novembre de 2018 
Hora:  17:00 
Lloc:  Sala Ainaud de Lasarte de Sant Pol de Mar  
 

 
President: Sr. Jesús Calderer Palau, Diputat adjunt d'Espais Naturals de la Diputació de 

Barcelona 

Secretari: Sra. Juana Barber Rosado, Cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals de la Diputació 
de Barcelona 

 
Assistents : vegi's annex 
 

Ordre del dia 

 

1.  Aprovació de l’acta de la reunió anterior.  

2.  Donar compte dels principals temes tractats a la darrera reunió de 
la Comissió Consultiva. 

3.  Informar del procés de modificació de l’àmbit de l’Espai d’Interès 
Natural del Parc del Montnegre i el Corredor. 

 Estat d’aprovació dels Acords de Ple al conjunt de municipis. 

 Incorporació de Sant Pol de Mar al Consell Coordinador.  

 Desenvolupament de les sessions informatives adreçades als 
propietaris de les finques que s’incorporaran a l’EIN.  

 Aprovació, si s’escau, de tramesa a la Generalitat de Catalunya dels 
Acords de Ple i la resta de documentació necessària per poder iniciar 
la tramitació formal. 

4.  Informe de gestió.  

 Principals activitats realitzades.  

 Actuacions específiques de protecció i millora d’hàbitats i espècies 
d’ambients aquàtics.  

5.  Proposta d'actuacions per a l’any 2019. 

6.  Torn de Paraules. 
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Desenvolupament de la sessió 

 
Dona la benvinguda als assistents l’Alcaldessa de Sant Pol de Mar, Sra. Montserrat Garrido, que 
expressa la seva complaença per acollir aquesta reunió i explica que, des de fa molts anys, el seu 
municipi va darrera d’entrar a formar part del parc. Finalment, sembla que això serà possible per 
l’ampliació que es durà a terme a Calella, que permet la connexió amb el terme de Sant Pol de Mar. 
Destaca que, a més de l’ajuntament, els propietaris de les finques del sector d’ampliació han estat els 
primers interessats a integrar-les a l’espai protegit. 
 
Intervé el Sr. Abad, que es felicita pel bon desenvolupament de les sessions informatives dirigides als 
propietaris. Explica que va assistir a la que es va fer a Sant Susanna i dona l’enhorabona a 
l’organització per tal i com va anar.  
 
 
A continuació, el Sr. Calderer agraeix l’acollida a l’alcaldessa i dona pas al primer punt de l’ordre del 
dia en el qual s’acorda donar conformitat l’acta de la reunió anterior, celebrada a Vallgorguina el 26 de 
juny de 2018. 
 
 
Pren la paraula la Sra. Barber qui, com a segon punt de l’ordre del dia, fa un resum de la darrera 
sessió de la Comissió Consultiva, que va tenir lloc el 16 d’octubre, també a Sant Pol de Mar. En 
destaca l’alta participació (23 assistents de 15 entitats) i fa un extracte dels principals temes tractats: 

- Es va donar compte de l’organització de les reunions informatives sobre el procés de modificació 
dels límits de l’EIN (Espai d’Interès Natural) a diferents municipis del parc. 

- Es van presentar els resultats del seguiment de les poblacions del senglar i es va informar dels 
riscos sanitaris que comporten les altes densitats de població. 

- Va generar interès la implantació de rodals de bosc a lliure evolució destinats a esdevenir boscos 
madurs. 

- Es va produir un ampli debat sobre la velocitat de circulació dels vehicles per pistes i camins, que 
s’agreuja a la tardor per l’elevada afluència de visitants. Es va parlar dels conflictes que això 
genera i va sorgir la proposta de crear un grup de treball per tractar de com promoure conductes 
adequades entre els usuaris del parc. 

 
 
A continuació, s’inicia el tercer punt de l’ordre del dia en el qual s’informarà sobre el procés de 
modificació dels límits de l’EIN (Espai d’Interès Natural) del Montnegre i el Corredor. Pren la paraula 
la Sra. Espejo que explica que ja s’han rebut els Acords de Ple de 16 municipis amb les propostes de 
delimitació i ja s’està treballant en la elaboració de la documentació ambiental estratègica.  
 
Agraeix les paraules del Sr. Abad sobre les reunions adreçades als propietaris de les finques incloses 
en sectors d’ampliació i informa que, amb el suport de l’empresa contractada a l’efecte, es van 
organitzar i celebrar 6 sessions informatives. El calendari i la participació van ser els següents: 
 

24 d’octubre Sant Andreu de Llavaneres i Sant Vicenç de Montalt 17 assistents 
25 d’octubre Sant Iscle de Vallalta 20 assistents 
7 de novembre Santa Susanna 42 assistents 
8 de novembre Calella i Sant Pol de Mar 23 assistents 
14 de novembre Sant Celoni 35 assistents 
15 de novembre Argentona i Sant Cebrià de Vallalta 8 assistents 
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Els objectius de les sessions, que tenien una durada aproximada de dues hores i mitja, eren:  

1. Donar a conèixer el Parc del Montnegre i el Corredor 
2. Explicar els criteris de la nova delimitació i presentar la cartografia associada 
3. Obrir un espai per aclarir dubtes sobre les implicacions de la nova proposta d’ampliació per a 

la propietat i per les activitats que es desenvolupen a la zona d’ampliació 

Considera que les reunions van ser útils per a l’assoliment d’aquests objectius. La participació va ser 
molt bona en general i els assistents van tenir una actitud receptiva i col·laborativa. La conducció de 
les reunions va anar a càrrec de l’equip de “dinamitzadors” de l’empresa de mediació ambiental, que 
van moderar els debats i utilitzar senzilles activitats participatives de treball en grup per agrupar les 
qüestions en diferents temàtiques o per identificar els principals dubtes o neguits. Les preguntes i les 
respostes recollides (que inclouen la major part dels dubtes que puguin tenir els propietaris d’una 
finca que passi a formar part de l’EIN) s’exposaran a la pàgina web del parc, a l’espai destinat a donar 
a conèixer la modificació de l’àmbit i les accions de participació. 
 
Finalment, la Sra. Espejo informa que, a inicis del 2019 es preveu completar tota la documentació 
necessària (memòria de l’ampliació, cartografia, document d’avaluació ambiental i memòria de 
participació) i explica els passos que encara quedaran per fer per part de la Generalitat de Catalunya.  
 
Arribats a aquest punt, i com estava previst en l’ordre del dia, es proposa als membres del Consell 
Coordinador l’aprovació de: 

- La incorporació de Sant Pol de Mar al Consell Coordinador. 

- La tramesa a la Generalitat de Catalunya dels Acords de Ple i la resta de documentació necessària 
per tal d’iniciar la tramitació formal de modificació del límit de l’EIN. 

Posades a consideració del consell aquestes qüestions, ambdues són aprovades per unanimitat. 
 
 
A continuació, pren la paraula el Sr. Bombí que, donant inici al quart punt de l’ordre del dia, 
presentarà l’informe de gestió per donar compte de les principals activitats realitzades durant els 
darrers mesos. 
 
Començant pel programa de conservació, exposa els resultats relatius a la temporada 2017-18 del 
programa de seguiment de les poblacions de senglar de Catalunya. En col·laboració amb les colles 
de caçadors, el Parc de Montnegre i el Corredor participa des de fa 17 anys en aquest estudi que 
aporta estimacions fiables sobre aquest ungulat salvatge. El nombre de senglars capturats va ser de 
826 en les 623 batudes fetes per les 12 colles que van aportar dades. S’estima que al Montnegre i el 
Corredor la densitat és 10 senglars/km

2
: bé i que es manté entre les més altes de Catalunya s’ha 

reduït un 25% respecte a la temporada anterior.  
 
Aquesta davallada ha estat general a bona part de Catalunya per la sequera estival del 2017, que va 
causar una alta mortalitat de garrins per manca d’aliment. Tot i així, no suposa cap canvi en la 
tendència poblacional a l’alça de les poblacions de senglar. Persisteixen els conflictes que això 
comporta: danys a agricultors i ramaders i accidents de trànsit per atropellaments.  
 
L’excés de població també implica un important risc sanitari: a Catalunya augmenten els casos de 
brucel·losi, tuberculosi i triquinel·losi. Continua l’expansió de la pesta porcina africana a Europa. 
Present des de 2014 en poblacions de senglar del nord d’Europa s’han detectat nous brots a la 
República Txeca (2017) i Bèlgica (2018). La pesta porcina africana és una malaltia contagiosa que 
afecta el porc domèstic i el porc senglar i que es caracteritza per uns nivells de mortalitat propers al 
100% bé i que no posa en risc la salut humana. Es recomana avisar al Cos d’Agents Rurals si 
s’observen animals amb símptomes de patir alguna malaltia o morts sense causa aparent.  
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Les colles senglanaires també recullen dades de captures i observacions de cabirols. Això permet 
disposar d’informació sobre aquesta espècie. Es mostra un gràfic sobre l’evolució de la població de 
cabirols. L’alt nombre de captures aconsegueix estabilitzar-ne la densitat. 
 
En relació a la prevenció d’incendis forestals, i com en anys anteriors, el Pla d'Informació i Vigilància 
(PVI) en el Parc del Montnegre i el Corredor ha estat coordinat per l’Oficina Tècnica de Prevenció 
Municipal d’Incendis Forestals i Desenvolupament Agrari de la Diputació de Barcelona. S’ha 
desenvolupat des del 15 de juny fins l’1 de setembre i l’horari de vigilància ha estat de 12:30 a 19:30 
h. El dispositiu ha comptat amb 8 unitats mòbils en vehicles tot-terreny fent rutes a tots els municipis 
de l’àmbit del parc (cada ruta té assignats dos informadors, en total 16) i 2 punts de guaita (amb 4 
guaites contractats) situats a les torres de Miralles i del Turó Gros del Montnegre. Els vigilants han 
prioritzat les tasques d’informació preventiva, havent-se observat un increment de les dissuasions 
d’infracció per relaxament típic d’anys amb pocs incendis. 
 
Els Bombers de la Generalitat han mantingut operativa la seva torre de guaita del Corredor i han 
disposat de l’heliport d’estiu de Can Bosc (Dosrius) com a base d’un helicòpter bombarder. 
 
Explica que les condicions meteorològiques del 2018 han estat molt favorables. En destaca la 
primavera humida amb abundant precipitació i una tardor excepcionalment plujosa (amb un mes 
d’octubre de rècord). Dins l’àmbit del parc, solament s’ha detectat un únic petit foc causat per l’incendi 
d’un vehicle, que va afectar 9 m

2
 de vegetació.  

  
Passant a donar compte de les principals activitats dutes a terme en el marc del programa de foment 
del desenvolupament i de la participació, el Sr. Bombí informa sobre la 23ª edició del programa Viu 
el Parc. L’acte central o Gran Festa del parc que s’havia de celebrar el passat 14 d’octubre es va 
suspendre pel mal temps per primera vegada. En el marc del cicle Poesia als Parcs, es dugué a 
terme el tradicional recital de música i poemes a la font del Pradelló (23 de setembre, Olzinelles, Sant 
Celoni). 
 
Informa de la celebració el passat 2 d’octubre d’una jornada tècnica forestal sobre els boscos madurs, 
Actuacions silvícoles per a preparar un bosc a dinàmica natural, organitzada pel CREAF. Va tenir molt 
èxit (uns 40 participants) i es se’n farà una segona edició per la gran demanda. Es va dur a terme 
amb la participació de l’equip tècnic del parc a la finca pública de Can Bosc amb l’objectiu de recollir 
reflexions i idees útils per crear una xarxa de boscos amb un alt grau de naturalitat i baixa 
artificialització. En el nostre entorn és molt difícil trobar rodals amb bosc vell, que són de gran interès 
per afavorir la conservació de la biodiversitat i la recerca ecològica i forestal.  
 
Dona a conèixer els resultats d’un estudi sobre el decaïment de les masses forestals elaborat per 
l’Institut Cartogràfic i Geològic de Catalunya i l’Oficina Tècnica de Prevenció Municipal d’Incendis 
Forestals i Desenvolupament Agrari de la diputació. S’han analitzat imatges de satèl·lit per detectar 
els canvis en la verdor dels boscos i la vigorositat de la vegetació en l’àmbit de la Serralada Litoral 
Central comparant els estius dels anys 2015, 2016 i 2017. S’ha observat que el decaïment (causat 
bàsicament pel Tomicus) remet i es tendeix cap a una millora del vigor de les masses forestals. Les 
pluges d’enguany fan percebre una encara més clara recuperació del vigor. 
 
Dins al programa d’ús social, el Sr. Bombí explica, en primer lloc, que els espais del Centre 
d’Informació d’Hortsavinyà ha estat cedits temporalment a l’escola rural d’aquest veïnat de Tordera. 
Aquest centre, que ha experimentat un significatiu creixement en el nombre d’alumnes durant els 
darrers anys, atén nens i nenes que viuen dins el parc en el municipi de Tordera. S’està treballant 
amb l’ajuntament i el Departament d’Ensenyament per trobar una ubicació definitiva a aquest 
equipament docent.  
 
També informa de la incorporació del Parc del Montnegre i el Corredor al cicle Òpera al Parcs (que es 
va iniciar l’any passat en diversos espais de la Xarxa) amb el recital d’opereta Del Can Can a la Vídua 
Alegre que es va celebrar al Teatre Clavé de Tordera el proppassat diumenge 25 de novembre. 
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Per completar l’informe de gestió, es presenten les actuacions realitzades i previstes enfocades a 
la protecció i millora d’hàbitats i espècies d’ambients aquàtics. El Sr. Bombí comenta que s’ha 
volgut donar compte d’aquestes activitats destinant-hi un espai específic de l’ordre del dia per fer més 
visible la problemàtica existent i, també, per donar a conèixer els esforços i recursos que s’estan 
destinant des del parc a aquesta qüestió.  
  
La situació que requereix més atenció és la que està focalitzada a la Vall d’Olzinelles (Sant Celoni) i el 
seu entorn. En aquest sector s’han detectat fins a tres tipus diferents de malalties emergents que 
afecten els amfibis, de les quals al menys dues haurien arribat a conseqüència de l’alliberament de 
tritons al·lòctons. Per controlar aquesta situació localitzada i evitar la seva dispersió s’ha procedit 
(sota la tutela de la Generalitat de Catalunya i amb la col·laboració de l’Escola de Natura de Parets) a 
la construcció d’un tancat per contenir un fong molt nociu i s’ha dissenyat i establert un protocol per al 
seguiment sistemàtic i permanent de les salamandres i altres amfibis de la vall. Val a dir que, a la 
resta del parc, es fa un monitoratge intensiu de 10 altres basses on s’han detectat amfibis exòtics que 
cal extreure. 
  
Un segon àmbit d’intervenció es situa a l’embassament del Molinot (Fogars de la Selva). Ja s’ha 
informat en anteriors reunions del consell de la presència d’una planta aquàtica invasora anomenada 
cua de guilla aquàtica (Myriophyllum aquaticum), l’eliminació de la qual no es va aconseguir l’any 
2017 per la seva alta capacitat de regeneració. S’han considerat diferents solucions tècniques i la 
majoria tenen un cost econòmic elevat. Es plantejarà la situació a la Generalitat de Catalunya per tal 
de prendre una decisió conjunta sobre quina pot ser la mesura més eficient. 
  
El tercer punt d’actuació es troba a la capçalera de la riera de Pineda, al terme municipal de Tordera. 
A l’anomenada bassa dels Senglars s’ha detectat cranc de riu americà i hi ha risc que colonitzi la riera 
de Pineda provocant un greu impacte en l’ecosistema fluvial. Es va buidar durant la primavera i 
mitjançant un projecte finançat per l’Obra Social de la Caixa que s’executarà l’any 2019 es preveu 
completar l’erradicació d'aquest cranc al·lòcton, adequar una nova bassa de dimensions més 
reduïdes i moderar notablement l’extracció d’aigua. 
 
 
Passant al cinquè punt de l’ordre del dia el Sr. Bombí distribueix entre els assistents la proposta 
d’actuacions per a l’any 2019 que, com cada any, s’ha elaborat després de l’habitual ronda de 
reunions de tardor amb els equips de govern de tots els municipis de l’àmbit del parc. S’han 
incorporat les aportacions dels ajuntaments i tingut en compte els suggeriments de les entitat recollits 
a la Comissió Consultiva. Presenta una taula amb les idees clau que representen aquells àmbit de 
treball que es volen mantenir i/o impulsar durant el proper exercici. Organitzades per programes, es 
transcriuen tot seguit: 
 

Conservació  

 seguiment i control d’espècies invasores 

 malalties emergents d’amfibis 

 boscos madurs o a dinàmica natural 

 prevenció d’incendis 

 patrimoni arqueològic/cultural 
 

Desenvolupament i participació 

 activitats de participació  

 subvencions a particulars 

 suport al sector ramader 

 foment gestió forestal 

 manteniment de la xarxa viària 

Ús social 

 comptatge i seguiment dels usuaris  

 control activitats esportives  

 regulació usos xarxa viària 

 sensibilització i difusió 

 redacció projecte final de Can Bosc 
 

Activitats generals  

 tramitació de l’ampliació de l’EIN 
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Exposades aquestes grans línies de treball, s’inicia el torn de paraules corresponent al sisè i darrer 
punt de l’ordre del dia:  
 
El Sr. Calderer, en relació als conflictes causats pel senglar, explica que des de la Diputació de 
Barcelona, en col·laboració amb el Departament d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Alimentació de la 
Generalitat, s’ha promogut l’elaboració d’una Guia de mesures per reduir els danys causats per 
mamífers de la fauna salvatge. Aquest treball, que es pot descarregar per internet i ha estat elaborat 
per l’empresa Minuartia, conté exemples de mesures d’efectivitat contrastada i amb dades bàsiques 
per emprendre la seva aplicació tant en conreus i pastures, com en zones urbanes i infraestructures. 
La diputació també oferirà, a través del seu Catàleg de serveis, ajuts per implementar les mesures i 
formació per a tècnics municipals. 
 
El Sr. Bosch comenta, en relació a la prova pilot d’obtenció de dades sobre el nombre de visitants de 
del parc mitjançant la localització de telèfons mòbils, que a la Fira del Bosc de Canyamars (Dosrius) ja 
es va assajar un sistema similar per comptabilitzar el nombre de visitants.  
 
Intervé el Sr. Vilà que pregunta sobre una proposta de la que s’havia parlat al consell per de estudiar i 
prendre mesures de prevenció orientades a evitar la propagació de focs a partir de l’autopista A-7. 
Creu que hi ha un risc real. El Sr. Rasche respon dient que es va fer treball de camp per identificar els 
sectors de risc i que es va presentar a la Generalitat de Catalunya. La resposta que es va obtenir va 
ser que no procedia, atès que no es considerava que hi hagués prou elements (especialment incendis 
històrics en aquests trams) com per prendre cap mesura preventiva. Afegeix que, durant l’estiu 
passat, hi ha hagut accidents en aquest tram amb vehicles incendiats i que caldria mantenir aquesta 
idea al calaix per si sorgeix una millor oportunitat de desenvolupar-la. 
 
D’altra banda, el Sr. Vilà manifesta la seva preocupació pels accidents de caça: encara que el risc 
sigui baix, les conseqüències són greus. Troba que seria bo impulsar estratègies o campanyes per 
conscienciar i prevenir. També demana fer una trobada conjunta amb els parcel·listes de la 
urbanització Can Camps per conèixer la seva opinió sobre possibles alternatives encaminades a 
resoldre la situació irregular en la que ara es troben. 
 
Per acabar, el Sr Vilà explica que a la pedrera del volcà de Sant Corneli (a cavall entre els termes de 
Fogars de la Selva i Tordera) es segueix fent extracció de basalt d’acord amb la concessió vigent. 
Creu que seria interessant treballar conjuntament amb l’Ajuntament de Tordera i el parc per intentar 
reorientar l’extracció, de tal manera que es poguessin preservar part dels prismes i columnes de 
basalt, per a posar-los en valor com a recurs turístic i pedagògic.  
 
I essent les 18:45 hores i sense haver-hi més temes que tractar, es dona per finalitzada la reunió del 
Consell Coordinador del Parc del Montnegre i el Corredor. 
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ANNEX: Relació d'assistents a la reunió 

 
 

Membres del Consell Coordinador  

Diputació de Barcelona Sr. Jesús Calderer Palau Diputat adjunt d'Espais Naturals  

 Sra. Juana Barber Rosado Cap de l’OT de Parcs Naturals 

Generalitat de Catalunya Sr. Josep Pena Sant Director Serveis Territorials 

Ajuntament d'Arenys de Munt -  

Ajuntament d’Argentona -  

Ajuntament de Calella -  

Ajuntament de Dosrius Sr. Marc Bosch de Doria  Alcalde - President 

Ajuntament de Fogars de la Selva Sr. Josep Vilà Camps  Alcalde - President 

Ajuntament de Llinars del Vallès -  

Ajuntament de Mataró Sra. Rosa Busqué Bonamusa Tècnica 

Ajuntament de Palafolls Sr. Juan Andrés Osorio Piñeiro Regidor 

Ajuntament de Pineda de Mar Sr. Antoni Abad Guillén Regidor 

Ajuntament de St. Andreu de Llavaneres Sr. Jordi Roldós Sala Regidor  

Ajuntament de Sant Cebrià de Vallalta excusat  

Ajuntament de Sant Celoni Sra. M. Helena Lagarda Planas  Regidora 

Ajuntament de Sant Iscle de Vallalta excusat  

Ajuntament de Sant Pol de Mar Sra. Montserrat Garrido Romera Alcaldessa 

Ajuntament de Sant Vicenç de Montalt -  

Ajuntament de Santa Susanna Sr. Joan Solà Vila Regidor 

Ajuntament de Tordera Sr. Carles Aulet Salvador Regidor 

Ajuntament de Vallgorguina Sr. Joan Mora Alsina Alcalde - President 

Ajuntament de Vilalba Sasserra - - 

 
 
Consells Comarcals convidats 

 

CC del Maresme Sr. Oriol Bassa Vila  Tècnic de Medi Ambient 

CC de la Selva -  

CC del Vallès Oriental Sr. Joan Daví Mayol  Conseller de Medi Ambient 
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Altres assistents Sra. Elena Fernández Rodrigo Tècnica MA Ajuntament de Sant Pol de Mar 

 Sr. Jordi Bellapart Colomer Gerent de Serveis d’Espais Naturals DB 

 Sra. Lígia Espejo Arenas Cap d’Unitat de Planificació de Territori de l’OTPAT DB 

 Sr. Quique Rasche Villanova Cap de la Direcció Territorial Oriental DB  

 Sr. Antoni Bombí Arnau Director del Parc del MCO 
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